



توصيف مقرر دراسي

اسم المقرر	المحاسبة الادارية	رمز المقرر	حسب ١٣٠٢
البرنامج	البكالوريوس في المحاسبة	المستوى	السابع
المتطلبات السابقة	مبادئ المحاسبة الإدارية والتكاليف – حسب ١٢٠٢	الساعات المعتمدة	٤+١
<p>أهداف المقرر:</p> <p>١- إلمام الطالب بدور المحاسبة في العملية الإدارية ومدى قدرتها على توفير المعلومات المحاسبية الملائمة لاتخاذ القرارات المختلفة.</p> <p>٢- تحليل التكاليف لأغراض مختلفة، والتعامل مع أدوات التحليل والتخطيط اللازمة لاتخاذ القرارات الإدارية.</p> <p>٣- التحليل التفاضلي وتقييم البدائل لاتخاذ القرارات الإدارية.</p> <p>٤- اعداد الموازنات (الموازنة الشاملة).</p> <p>٥- استخدام أدوات تقييم الأداء الحديثة في البيئة الآلية الحديثة.</p> <p>٦- التعرف على العوامل المؤثرة في قرارات التسعير ومداخل التسعير المختلفة.</p> <p>٧- التعرف على مفهوم اللامركزية وكيفية المحاسبة عن مراكز المسؤولية واعداد تقارير الأداء وتسعير التحويلات الداخلية.</p>			
<p>مفردات المقرر:</p> <p>الموضوع الأول: الإطار العام للمحاسبة الإدارية.</p> <p>الموضوع الثاني: تحليل سلوك عناصر التكاليف.</p> <p>الموضوع الثالث: القرارات المتعلقة بالعمليات التشغيلية.</p> <p>الموضوع الرابع: الموازنة التشغيلية الشاملة.</p> <p>الموضوع الخامس: الرقابة وتقييم الأداء.</p> <p>الموضوع السادس: قرارات التسعير وادارة التكلفة.</p> <p>الموضوع السابع: اللامركزية وطرق تسعير التحويلات الداخلية.</p>			
<p>المراجع الرئيسية للمقرر:</p> <p>المراجع الرئيسي:</p> <p>هورنجرن "محاسبة التكاليف، مدخل اداري"، الجزء الأول والجزء الثاني، الطبعة السادسة عشر، ترجمة الهيئة السعودية للمحاسبين القانونيين.</p> <p>المراجع الأخرى:</p> <p>- وابل بن علي الوابل: المحاسبة الإدارية، دار وابل للنشر ١٤٢٦هـ / ٢٠٠٥ م</p> <p>- أحمد حامد حجاج، "محاسبة التكاليف".</p>			
<p>توزيع الدرجات:</p> <p>(١) اختباران دوريان يخصص للأول (٢٠) درجة ويخصص للثاني (٢٥) درجة.</p> <p>(٢) واجبات وتطبيقات عملية ومناقشات فصلية واختبارات قصيرة ومشروع جماعي (١٥) درجات.</p> <p>(٣) الاختبار النهائي (٤٠) درجة. على أن يكون الاختبار النهائي موحد بين الشعب لقسمي الطلاب والطالبات.</p>			



Course Outline

Course title	managerial accounting	Course code	Acc 1302
Program	Bachelor in Accounting	Level	Seventh
Prerequisite	Principles of management and cost accounting – Acc ١٢٠٢	Credit hours	٤+١

Main learning outcomes:

- 1 - The student's familiarity with the role of accounting in the management process and the extent of its ability to provide appropriate accounting information for making various decisions.
- 2- Analyzing costs for various purposes, and dealing with the analysis and planning tools necessary to make management decisions.
- 3- Differential analysis and evaluation of alternatives for making management decisions.
- 4- Preparing budgets (comprehensive budget).
- 5- Using modern performance evaluation tools in the modern automated environment.
- 6- Identify the factors affecting pricing decisions and various pricing approaches.
- 7- Learn about the concept of decentralization, how to account for responsibility centers, prepare performance reports, and price internal transfers.

Topics to be covered:

- The first topic: The general framework of management accounting.
 The second topic: Analysis of the behavior of cost components.
 The third topic: Decisions related to Operational processes.
 The fourth topic: Comprehensive operating budget.
 The fifth topic: Monitoring and performance evaluation.
 The sixth topic: Pricing decisions and cost management.
 The seventh topic: Decentralization and internal transfer pricing methods.

Required textbooks:

Main Reference:

- Horngren, "Cost Accounting, an management Introduction", Part One and Part Two, Sixteenth Edition, translated by the Saudi Organization for Certified Public Accountants.

Other references:

- Wabel bin Ali Al-Wabel: "Management Accounting", Wabel Publishing House 1426 AH / 2005 AD.
- - Ahmed Hamed Haggag, "cost accounting".

Grading:

- (1) Two periodic tests, the first with 20 degrees and the second with 25 degrees.
- (2) Assignments, practical applications, class discussions, quizzes, and a group project 15 scores.
- (3) The final test is 40 degrees. The final test shall be unified among the divisions of the male and female sections.